

GIUSEPPE VEDOVATO, 'Penser l'Europe' e 'Faire l'Europe'. I valori fondamentali europei e la complementarità CdE-UE nel centenario di Denis de Rougemont.

ABSTRACT -*Giuseppe Vedovato's relationship with Swiss culture and politics constitute the ground for a European dialogue that he has developed over many decades as President of the Parliamentary Assembly of the European Council and as editor-in-chief of «Rivista di studi politici internazionali», in collaboration and continued affinity with Denis de Rougemont. Denis de Rougemont, whose figure is being re-evaluated in his birth centenary, with a wealth of biographical discoveries, in his cultural and idealistic roots, in his contribution to personalistic movement and to anti-totalitarian Humanism in Europe, in his federalistic approach and Christian inspiration. Such are the themes that converge in Vedovato's quest for 'expected Europe' and for 'possible Europe', in its historical and political dimension, for the centrality of the human person and for the ethical foundation of Europe. Thereon the article delves into the rapport between the European Union and the Council of Europe, embattled by the further expansion of member states by globalization and by uncertain balances in the world following 9/11, especially in the face of human rights and integration, and the need for a full re-proposal of the European identity. The article is an open invitation to all Europe so that she may not close her doors upon herself, but may take on the challenge of values that involve her history, her culture and calls for the participation of her peoples.*

RÉSUMÉ -*Les rapports entre Giuseppe Vedovato et la culture et la politique suisses forment les bases du dialogue européen qu'il a développé durant des décennies comme président de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe et comme directeur de la «Rivista di studi politici internazionali», en collaboration et correspondance suivie avec Denis de Rougemont. La personnalité de Denis de Rougemont, dont nous célébrons le centenaire de la naissance, est ici reconstruite à aide de larges passages biographiques, et replacée dans le contexte plus large de ses racines culturelles et de ses idéaux, son apport au 'Mouvement personnaliste', sa contribution à l'humanisme antitotalitaire européen, ses références à la culture chrétienne et sa vocation fédéraliste. Ces thèmes convergent avec les recherches de Vedovato autour de 'l'Europe espérée' et de 'l'Europe possible', d'un point de vue historique et politique, autour de la centralité de la personne et des fondements éthiques de l'Europe. En partant de là, l'article approfondit les relations qui existent entre Union Européenne et Conseil de l'Europe, mis durement à l'épreuve par l'élargissement des Pays membres, par la mondialisation, par des équilibres mondiaux, au lendemain du 11 septembre, incertains et précaires, notamment pour ce qui regarde les droits de l'homme et l'intégration. L'article s'attarde également sur le besoin d'une valorisation pleine et entière de l'identité européenne. La présente contribution est une invitation faite à l'Europe pour qu'elle ne se replie par sur elle-même mais relève le défi des valeurs, en impliquant son histoire, sa culture et ses peuples.*

PAROLE CHIAVE: *Valori fondamentali europei, Consiglio d'Europa, Unione Europea, Denis de Rougemont, Giuseppe Vedovato*